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A Kárpátaljai Vállal-kozásfejlesztési Központ és a Cset-falvai Polgármesteri Hivatal
szervezésében az Új Kézfogás Közalapítvány támogatásával december 10-én a falusi
turizmusban résztvevõk szakmai tanácskozásának keretében került sor az I.
 
A Kárpátaljai Vállal-kozásfejlesztési Központ és a Cset-falvai Polgármesteri Hivatal
szervezésében
az Új Kézfogás Közalapítvány támogatásával december 10-én a falusi turizmusban résztvevõk
szakmai tanácskozásának keretében került sor az I. Kárpátaljai Magyar Népmûvészeti és
Kézmûves Tárgyak Bemutatójára. A rendezvényre eljöttek a falusi turizmussal, illetve
népmûvészeti tárgyak készítésével foglalkozók Ungvártól Rahóig, a találkozót megtisztelte
jelenlétével Ábrahám Ferenc és Viczián Tamás ungvári konzul, Szentpéteri Bertalan, a
konzulátus külgazdasági attaséja, Horváth Rita Felicia, a beregszászi konzulátus
képviseletében.
  Nagy György, Csetfalva polgármestere bemutatta a vendégeknek azt a települést, amelyik két
igen komoly árvíz után szépen újjáépült, s amelynek lakói a mezõgazdaság fejlesztése mellett a
faluturizmusban látják az elõrelépés lehetõségét. Dupka György, a Kárpátaljai
Vállalkozásfejlesztési Központ igazgatója elõadásában vidékünk egykori kézmûvesiparát
mutatta be, amely ma is a falusi zöldturizmus egyik ágaként kell mûködjön. Ötvös Ida, a Viski
Zöld Falusi Turizmus elnöke a nagytelepülésen kilenc évvel ezelõtt indult vendéglátás
történetének ismertetése mellett arról beszélt, hogy a kézmûvesiparral foglalkozó falusi
emberek munkáját támogatni kell. Jobban meg kellene szervezni a termékeik felvásárlását,
mert azok érdemesek arra, hogy ne csupán a Viskre látogató turisták vehessék meg, de a
Kárpátalján megforduló idegenek bárhol a vidéken hozzájuthassanak az itt készült
unikumokhoz, például a csuhéból készült mutatós dísz- és használati tárgyakhoz. Ötvös Ida
örömmel számolt be arról, hogy sikerült megvásárolni múzeum céljára egy viski falusi házat,
amelyet a jövõ évben már látogatók fogadására is alkalmassá szeretnének tenni. 
  Turóczy István közgazdász, az UMDSZ országos gazdasági szakbizottságának társelnöke
arról beszélt, hogy a turistaként érkezõ érdeklõdõ vállalkozókat miként tájékoztathatják a
vendégfogadók az esetleges ukrajnai befektetési, vállalkozásalapítási lehetõségekrõl. 
  Csizmár Sarolta, a Kárpátinform Információs-szaktanácsadói és Regionális Fejlesztési
Központ vezetõje (Beregszász) a marketing szerepének fontosságát hangsúlyozta a falusi
turizmus fejlesztésében, illetve azt, hogy az államnak sokkal nagyobb szerepet és felelõsséget
kellene vállalni a zöld turizmus fejlesztésében, s elsõsorban törvényesíteni kellene ezt a
foglalkozást. Ahhoz, hogy a turista szívesen jöjjön hozzánk, vonzóvá kell tenni vidékünket,
környezetünket, mondta Csizmár Sarolta. Ezzel kapcsolatosan olyan gyakorlati kérdéseket
vetett fel, hogy milyen fontos például egy-egy falu arculatának kialakítása, rendezettsége, hogy
már a falutábla is arról árulkodjon, ide szeretettel várják a vendégeket; hogy ne szemét, gaz
fogadja az oda érkezõket, stb. Ebben igen fontos szerepet játszanak a polgármesterek. Az
asztalra lehetõleg a helyi jellegzetes ételek kerüljenek. A vendégfogadók arcáról nem tûnhet el
a mosoly sohasem. Különbözõ vendégcsalogató programokat kell szervezni, hagyományt
teremteni például vásárszervezéssel, lekvárfõzéssel, különbözõ fesztiválok szervezésével stb.
Turistabaráttá kell nevelni a lakosságot, hogy a településre visszavágyjanak az egyszer ide
látogatók, s magukkal hozzák legközelebb barátaikat, ismerõseiket is. 
  Kovács Sándor, a kárpátaljai származású, jelenleg Budapesten élõ tanár, aki igen sok energiát
fektet szülõföldünk népszerûsítésébe (könyvek, turistaútvonalak, térképek kiadásával, kisfilmek
készítésével), s aki csoportokat kísérve idegenvezetõként is gyakran ellátogat Kárpátaljára, az
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üzemszerû vendéglátás buktatóiról szólva arra hívta fel a vendéglátók figyelmét, hogy ne
fásuljanak el, inkább a minõségi vendéglátásra törekedjenek, arra, hogy szívüket adják bele
abba, amit csinálnak. Kovács Sándor emellett arról is szólt, hogy jól képzett helyi, magyar
nyelvû idegenvezetõkre van szükség, képzésüket minél hamarabb meg kell kezdeni. Zubánics
László történész, az UMDSZ Országos Tanácsának elnöke az ukrán nyelvû útikönyvek
hiányosságairól, ferdítéseirõl szólva hangsúlyozta: a valós történelmi tényeken alapuló
könyveket nem csupán magyarul kell megjelentetni, azokat ukrán nyelvre is át kell ültetni. 
  Nagy György zárszava után a résztvevõk megtekintették a vásárlással egybekötött igen
tartalmas nép- és iparmûvészeti kiállítást, a falu nevezetességeit, majd a vendéglátók
hamisítatlan csetfalvai disznótoros ebéddel kínálták a vendégeket.
  Kovács Erzsébet
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